

4. Summary of Voted Items (greater than \$5 million) Included in Supplementary Estimates (A), 1986-87;
5. List of One-dollar Votes Included in Supplementary Estimates (A), 1986-87 and Additional Explanations; and
6. Items in Supplementary Estimates (A), 1986-87 which Materially differ from Information Provided in the 1986-87 Part III.

The Committee also wishes to report that the current Secretary of the Treasury Board has agreed to continue the practice of his predecessor; Treasury Board will provide written responses to the comments and recommendations contained in the Committee's reports to the Senate on the Estimates.

Supplementary Estimates (A), totalling \$339.3 million is the first Supplementary Estimate for the 1986-87 year. This sum is composed of \$507 million in requests for new spending authority and an expected lapse in statutory expenditures of \$168 million. The seven items which make up the statutory requests are described in Appendix three. Regarding the forty-two items to be voted, each of those having a value of greater than \$5 million is described in Appendix four. The Committee was informed that there are twenty-four one-dollar votes included in these Estimates; twenty-one authorize the transfer of funds from one vote to another; the remaining three votes are consistent with enabling legislation and a Speaker of the House ruling. These are described in Appendix five.

These Supplementary Estimates bring the total Estimates for the year to \$107.8 billion. Viewed another way, these Estimates bring the total statutory expenditures for the year to \$69.7 billion or 64.7% of the total Estimates, and the voted expenditures to \$38.1 billion or 35.3%. A summary of the Main and Supplementary Estimates for 1986-87 showing cumulative totals is shown in Appendix two.

The remainder of this report focuses on two specific issues which the Committee addressed in its deliberations on these Estimates. These two issues are in addition to the many questions pursued by members of the Committee, some of which were answered by the witnesses to the satisfaction of the Committee while others will be responded to in writing at a later date.

#### Treasury Board - Government Contingencies - Vote 5

Through the Main Estimates, Treasury Board was allotted \$350 million for government contingencies through Vote 5. The purpose of this vote, as stated in the Treasury Board 1986-87 Estimates, Part III is:

"to provide funding for increased salary costs arising out of negotiated and non-negotiated agreements and other payroll requirements not included in departmental Estimates and for urgent expenditures of a miscellaneous character which cannot be foreseen when Estimates are drawn up." (pp.3-9)

4. Sommaire des crédits (de plus de 5 millions de dollars) figurant au Budget des dépenses supplémentaire (A), 1986-1987;
5. Liste des crédits de 1 \$ dans le Budget supplémentaire (A), 1986-1987 et explications supplémentaires; et
6. Postes du Budget des dépenses supplémentaire (A) différant sensiblement de l'information donnée dans la Partie III du Budget de 1986-1987.

Le Comité désire aussi rapporter que le secrétaire actuel du Conseil du Trésor a accepté de maintenir la pratique de son prédécesseur, c'est-à-dire que le Conseil continuera de répondre par écrit aux observations et recommandations des rapports du Comité du Sénat sur le budget.

Le Budget des dépenses supplémentaire (A) qui s'élève à 339,3 millions de dollars est le premier budget supplémentaire pour l'année 1986-1987. Ce montant se répartit comme suit: 507 millions de dollars en demandes de nouveau pouvoir de dépenser et une somme prévue de 168 millions de dollars dépenses législatives non utilisées. Les sept postes de demandes législatives sont énumérés à l'Annexe trois. En ce qui concerne les 42 crédits qu'il reste à voter, et qui s'élèvent chacun à plus de 5 millions de dollars, ils sont présentés à l'Annexe quatre. On a informé le Comité que ce budget comprend vingt-quatre crédits de 1 \$; de ce nombre, vingt et un visent à autoriser le transfert de fonds d'un crédit à un autre et les autres sont conformes à la législation habilitante et à une décision du président de la Chambre. Ils sont énumérés à l'Annexe cinq.

Avec ce budget supplémentaire, le total des dépenses du budget pour l'année s'élèvent à 107,8 milliards de dollars. Considère sous un autre angle, ce budget porte le total des dépenses législatives pour l'année à 69,7 milliards de dollars, soit 64,7 p. 100 du total du budget, et les crédits votés à 38,1 milliards, soit 35,3 p. 100. On trouve à l'Annexe deux un sommaire des budgets des dépenses principal et supplémentaire pour 1986-1987 comportant des grands totaux.

Le reste du présent rapport est consacré à deux des problèmes que le Comité a étudié au cours de son débat sur ce budget. Ces deux questions s'ajoutent, bien entendu, aux nombreuses autres qui ont été examinées par les membres du Comité, dont quelques-unes ont fait l'objet de réponses satisfaisantes de la part des témoins et dont les autres trouveront réponse par écrit à une date ultérieure.

#### Conseil du Trésor - Fonds pour éventualités du gouvernement - Crédit 5

Le budget des dépenses principal avait accordé au Conseil du Trésor un crédit de 350 millions de dollars pour un Fonds pour éventualités imputé au crédit no 5. La Partie III du budget des dépenses de 1986-1987 - Conseil du Trésor, précise l'objet de ce crédit dans les termes suivants:

«Fournir des fonds pour faire face à l'augmentation des dépenses salariales découlant des conventions négociées et non négociées et des autres besoins relatifs à la paie non compris dans le budget des dépenses du ministère, ainsi que pour les dépenses urgentes de toutes sortes qui ne peuvent être prévues au moment où le budget des dépenses est établi. (pp. 3-9).